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Σ
το Badminton, την περα-
σµένη Τρίτη, η ελληνική βι-
οµηχανία –σε έναν ανοι-
χτό διάλογο µε την κυβέρ-

νηση και τον πολιτικό κόσµο, ενώ-
πιον 3.000 εργαζοµένων στον κλά-
δο– έθεσε τα κρίσιµα ζητήµατα της 
πολιτικής φαρµάκου. 

Περιγράψαµε, µε στοιχεία και αριθ-
µούς, τη µεγάλη σηµασία του ελλη-
νικού φαρµάκου για την υγεία, την 
κοινωνία, την ανάπτυξη. ∆εσµευτή-
καµε σε ένα κοινωνικό επιχειρηµα-
τικό συµβόλαιο προσφοράς. Και ζη-
τήσαµε από την κυβέρνηση να λά-
βει συγκεκριµένα µέτρα, αυτονόητα 
µέτρα άρσης των σηµερινών αντικι-
νήτρων, που θα επιτρέψουν την άµε-
ση υλοποίηση των δεσµεύσεών µας.

Η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία 
έχει προχωρήσει σε σηµαντικές επεν-
δύσεις σε παραγωγικές υποδοµές, σε 
ανθρώπινο δυναµικό υψηλής εξει-
δίκευσης, σε τεχνολογία αιχµής, σε 
έρευνα και καινοτοµία. Παράγει εδώ 
και 50 χρόνια επώνυµα, ποιοτικά, 
ασφαλή και προσιτά φάρµακα, έχο-
ντας κερδίσει την εµπιστοσύνη για-
τρών, φαρµακοποιών και ασθενών. 

Μ
ε τον τίτλο «το φάρµα-
κο µετά την κρίση», τί-
θεται ένα ιδιαίτερα ση-
µαντικό ζήτηµα, που 

έχει να κάνει όχι µόνο µε την κατά-
σταση της αγοράς και πώς θα είναι 
όταν βγούµε από την ύφεση της ελ-
ληνικής οικονοµίας, αλλά και µε την 
κατάσταση ολόκληρου του συστή-
µατος υγείας όταν επί της ουσίας συ-
νειδητοποιήσει η Πολιτεία πόσο βα-
θιά έχει πληγεί η ελληνική κοινωνία 
από τις δικές της αποφάσεις, αλλά και 
την ανθρωπιστική κρίση που βρίσκε-
ται σε εξέλιξη. 

Ναι, δεν αντιλέγω ότι το φάρµα-
κο και το επιχειρείν που αναπτύσσε-
ται µε βάση αυτό το αγαθό βρίσκο-
νται στα πολύ χαµηλά όριά τους, µε 
όλους εµάς να παλεύουµε καθηµε-
ρινά µε τις οικονοµικές προκλήσεις. 
Η αγορά έχει συρρικνωθεί και, φυ-

φαρµακοβιοµηχανία µπορεί να καλύ-
ψει αποτελεσµατικά το 70% των φαρ-
µακευτικών αναγκών της πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης. Μπορεί να καλύψει 
αποτελεσµατικά το 50% των νοσοκο-
µειακών φαρµακευτικών αναγκών. 

∆εσµευόµαστε τόσο για την επάρ-
κεια όσο και για την ποιότητα της φαρ-
µακευτικής θεραπείας που µπορούµε 
να προσφέρουµε. ∆εσµευόµαστε για 
χαµηλές τιµές που συµβάλλουν στη 
µικρή συµµετοχή των ασθενών. ∆ε-
σµευόµαστε να προχωρήσουµε σε 
νέες επενδύσεις. Να στηρίξουµε και 
να ενισχύσουµε την απασχόληση. 

Να δώσουµε νέα δυναµική στην 
έρευνα και την καινοτοµία, αξιοποι-
ώντας το ακαδηµαϊκό και επιστηµο-
νικό δυναµικό της χώρας. Η κυβέρ-
νηση µπορεί να άρει τα αντικίνητρα 
που, αργά αλλά σταθερά, βυθίζουν 
το ελληνικό φάρµακο στην απαξίω-
ση; Έχουµε υποβάλει στην κυβέρνη-
ση συγκεκριµένες κοστολογηµένες 
προτάσεις. Και πιστεύουµε ακράδα-
ντα ότι το ελληνικό φάρµακο µπορεί 
να δώσει λύσεις. Στην υγεία. Στην 
κοινωνία. Στην ανάπτυξη. Και αυτό 
µπορούµε να το αποδείξουµε. 

από το ένα άκρο στο άλλο σε µια από-
λυτα ρυθµισµένη αγορά; 

Γιατί τα περίπου 5,5 δισ. ευρώ της 
δαπάνης έπρεπε να γίνουν 2 και όχι 
2,3 δισ. ευρώ; Έσωσαν τα δηµοσιο-
νοµικά της χώρας τα 300 αυτά εκα-
τοµµύρια, όταν τα έχουν ανάγκη οι 
ασθενείς, οι ασφαλισµένοι και, φυ-
σικά, η κοινωνία µας;

Οι δανειστές και η Ευρώπη ήθελαν 
και επεδίωκαν την εσωτερική υποτί-
µηση της Ελλάδας για να γίνει αντα-
γωνιστική. Ποτέ, όµως, δεν ζήτησαν 
την απάνθρωπη υποτίµηση των υπη-
ρεσιών υγείας, γιατί αυτό είναι βόµβα 
στην κοινωνική συνοχή και την ανά-
πτυξη. Όµως, η Πολιτεία, δυστυχώς, 
το υιοθέτησε και το έκανε πράξη. Αντί 
να αποµειώσει τη σπατάλη, αποµείω-
σε την αξία της περίθαλψης. Κι αυτό 
δείχνει να γίνεται καθεστώς και αυ-
τονόητο ακόµα και µετά την κρίση. 

Σε μειονεκτική θέση η ανάπτυξη της φαρμακοβιομηχανίας

Η Πολιτεία δεν μπορεί να πείσει ότι ξεπερνάμε την κρίση
ρας, αλλά και οποιασδήποτε άλλης 
πολιτισµένης χώρας, είναι αδύνατη. 

Εκείνο, όµως, το οποίο διαφεύγει 
από κάθε κοµπιουτεράκι και excel 
είναι η ανθρώπινη πλευρά. Ο Έλ-
ληνας ασθενής. Που δεν βρίσκει εύ-
κολα φάρµακο στην εξέλιξη της κρί-
σης. Και, όταν το βρίσκει, πρέπει µε 
το ελάχιστο πλέον εισόδηµά του να 
το χρηµατοδοτεί. 

Ε
δώ θα ήθελα να πω και πάλι 
το εξής. Στο πρόσφατο παρελ-
θόν κάθε νοικοκυριό είχε ένα 

µικρό δικό του φαρµακείο. Προφα-
νώς πληθωρικό στις περισσότερες πε-
ριπτώσεις, αλλά όχι µη απαραίτητο 
στο σηµαντικότερο µέρος του. Σήµε-
ρα περάσαµε στο αντίθετο άκρο, και 
µάλιστα διαθέτουµε λιγότερα φάρµα-
κα µε περισσότερο κόστος. Ας εξηγή-
σει κάποιος, λοιπόν: Γιατί περάσαµε 

Έχει έντονο εξαγωγικό προσανατο-
λισµό, επιχειρώντας ήδη σε 85 χώ-
ρες. Συµβάλλει σηµαντικά στο ισοζύ-
γιο συναλλαγών, στα δηµόσια έσο-
δα, στην εθνική οικονοµία. Και, βέ-
βαια, στην απασχόληση, επηρεάζο-
ντας τουλάχιστον 53.000 θέσεις ερ-
γασίας, σε µια ιδιαίτερα δύσκολη και 
ευαίσθητη περίοδο. Όλες οι επίσηµες 
µελέτες αναγνωρίζουν τη φαρµακο-
βιοµηχανία ως «πυλώνα ανάπτυξης», 
ως τον «εθνικό πρωταγωνιστή» στους 
αναπτυξιακούς σχεδιασµούς της χώ-
ρας για το 2020.

Θα περίµενε κάποιος ότι η ανά-
πτυξη της ελληνικής φαρµακοβιο-
µηχανίας θα βρισκόταν στις άµεσες 
προτεραιότητες της Πολιτείας. Ωστό-
σο, το παράδοξο είναι ότι, αντίθετα, 
βρίσκεται σε εξαιρετικά µειονεκτική 
θέση. To ελληνικό φάρµακο κατέχει 
µόνο 18% της εθνικής αγοράς, µε τη 
δεσπόζουσα θέση να ανήκει στα ει-
σαγόµενα φάρµακα. Και αυτό οφεί-
λεται κυρίως σε ακατανόητες πρά ξεις 
και παραλείψεις των τελευταίων ετών 
και σε εµµονές «αρµοδίων» εντός και 
εκτός Ελλάδος, που χτυπούν την ελλη-
νική παραγωγή φαρµάκου, ενισχύο-

σικά, η επόµενη µέρα σε µια Ελλά-
δα που, ας πούµε, θα έχει «ανάπτυξη» 
2,5%-3% του ΑΕΠ θα βρει έναν κλά-
δο πολύ µικρότερο, µε σκευάσµατα 
–ειδικά καινοτόµα– αριθµητικά λιγό-
τερα σε σχέση µε τις άλλες χώρες τις 
Ε.Ε. και, φυσικά, µε διαθέσιµο ποσό 
από το ∆ηµόσιο για την εξασφάλιση 
φαρµάκων σχεδόν στο µισό του µέ-
σου όρου της Ευρώπης. 

Όµως, και τότε επιχειρηµατικά ο 
κλάδος θα υπάρχει, αν και θα υπάρ-
χει σηµαντικά αποµειωµένος, όπως 
θα τον έχουν δοµήσει οι ιθύνοντες, 
απογυµνώνοντας την αναπτυξιακή 
του δυναµική και τις δυνατότητές του 
να φέρει νέα ιδιωτικά κεφάλαια και 
θέσεις εργασίας. Γιατί, µε έναν προϋ-
πολογισµό για σκευάσµατα της τάξης 
των 2,6-2,7 δισ. ευρώ (φαρµακευτικά 
και νοσοκοµειακά), η κάλυψη 11 εκα-
τοµµυρίων κατοίκων αυτής της χώ-

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΤΡΥΦΩΝ
Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Φαρμακοβιομηχανίας

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΟΥΖΗΣ
Πρόεδρος του Συνδέσμου Φαρμακευτικών Επιχειρήσεων Ελλάδος

Με προϋπολογισµό 
για σκευάσµατα 
της τάξης των 
2,6-2,7 δισ. ευρώ 
(φαρµακευτικά 
και νοσοκοµειακά), 
η κάλυψη 11 
εκατοµµυρίων 
κατοίκων 
είναι αδύνατη

Πιστεύουµε 
ότι, ακόµα και 
στο πλαίσιο του 
υφιστάµενου 
«κλειστού» 
προϋπολογισµού 
της φαρµακευτικής 
δαπάνης, 
η Πολιτεία µπορεί 
να ανακατανείµει 
την πίτα υπέρ 
του ελληνικού 
φαρµάκου

ντας έµµεσα τις εισαγωγές. Έτσι, δυ-
στυχώς εισάγουµε ό,τι µπορούµε να 
παράγουµε. Και, σε περίοδο ασφυ-
κτικών οικονοµικών µέτρων, αφαι-
ρούµε πόρους από την εθνική οικο-
νοµία και τους στέλνουµε στα ταµεία 
των πολυεθνικών. Παράλληλα, αυ-
ξάνουµε το ήδη δυσθεώρητο έλλειµ-
µα και χρέος.

Π
ιστεύουµε ότι, ακόµα και 
στο πλαίσιο του υφιστάµε-
νου «κλειστού» προϋπολογι-

σµού της φαρµακευτικής δαπάνης, η 
Πολιτεία µπορεί να ανακατανείµει την 
πίτα υπέρ του ελληνικού φαρµάκου. 
Μπορεί να αξιοποιήσει τη δυναµική 
της ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας 
και να µετατρέψει την αναγκαία φαρ-
µακευτική δαπάνη σε µοχλό ανάπτυ-
ξης και απασχόλησης. Εµείς είµαστε 
έτοιµοι, µε ευθύνη και αποφασιστι-
κότητα, να υπογράψουµε ένα κοινω-
νικό επιχειρηµατικό συµβόλαιο, που 
θα δεσµεύει την ελληνική φαρµακο-
βιοµηχανία σε συγκεκριµένες ενέρ-
γειες και δράσεις κοινωνικού, οικο-
νοµικού και αναπτυξιακού χαρακτή-
ρα. Μέσα σε πέντε µήνες, η ελληνική 


